
Nejnižší nabídku v tendru na odstranění sta-
rých ekologických škod podala firma Marius 
Pedersen Engineering ve výši 56,8 mld. Kč. 
Další zájemce Geosan Group podal nabídku ve 
výši 57,8 mld. Kč a Environmental Services ze 
skupiny J&T ve výši 65,5 mld. Kč. Vyplývá to 
z informací, které 13. září  zveřejnilo po ote-
vření obálek s nabídkami ministerstvo financí
(MF). Rozhodujícím kritériem pro úspěch  
v tendru je přitom podle MF cena. Případného 
vítěze musí ještě schválit vláda. Pokud tak 
neučiní, tendr bude zrušen. 

Hodnota garancí za neodstraněné ekologické 
závazky státu, které vznikly před rokem 1992, 
je asi 114 mld. Kč. Stát vlastníkům zamoře-
ných území slíbil, že jim odstranění ekologic-
kých škod zaplatí. Záva-
zek je právně vymaha-
telný a při jeho nesplně-
ní státu mohou hrozit i 
žaloby nebo arbitráže.  

Obří ekologickou za-
kázku vláda schválila  
v červnu 2008. MF ji 
ale muselo pozastavit 
kvůli Úřadu pro ochranu 
hospodářské soutěže, 
který přezkoumával 
st ížnosti některých 
účastníků tendru. Do tendru se původně přihlá-
silo šest uchazečů, ministerstvo v prvním kole 
tři z nich vyřadilo.  

MF nyní nechává hodnotu zakázky prověřit 
mimo jiné i proto, že zakázka se stala terčem 
kritiky z řad politiků, ekologů i z Nejvyššího 
kontrolního úřadu. K likvidaci škod by podle 
kritiků mohla stačit třetinová částka z uvede-
ných 114 mld. Kč. Samotnou cenu MF nechce 
kvůli běžícímu tendru zveřejnit.  

Tendr na odstranění starých ekologických 
škod se týká 510 lokalit po celé ČR. Jejich 
seznam počátkem letošního dubna zveřejnilo 
MF s tím, že tak chce zvýšit transparentnost 
celé zakázky. Zájemci o zakázku měli navíc 

přístup do tzv. dataroomu, který obsahuje in-
formace nezbytné pro ocenění nabídek. Tendr 
se týká například areálu Kovošrotu Praha  
v Kolíně, Českých Budějovicích nebo Praze. 
Dále seznam uvádí třeba Papírny Jindřichov, 
areály společností Paramo, Unipetrol, Spolana, 
Mora Moravia, Velamos, Škoda Auto, OKD, 
Benzina nebo Avia.  

Vláda nedávno schválila nové složení devíti-
členné hodnotící komise, která posoudí jednot-
livé nabídky. Jsou v ní tři zástupci MF, po dvou 
za ministerstvo průmyslu a obchodu a životní-
ho prostředí a po jednom zástupci ministerstva 
spravedlnosti a úřadu vlády. 

Otevřením obálek anabáze zvaná ekotendr 
nekončí. Tři roky trvající výběrové řízení se 

pouze z fáze podávání 
nabídek přesunula do 
fáze vleklého rozhodo-
vání. Na jehož konci  
s velkou pravděpodob-
ností žádné rozhodnutí 
nebude. 
Co bude dál? Jednou  
z možností je návrat ke 
starému systému, ve 
ktrém již bylo na sanace 
400 lokalit do roku 2008 
rozděleno na 45 mld. 

Kč. „Jsme pro rozdělení na jednotlivé či menší 
zakázky,“ říká šéf Věcí veřejných Radek John. 
Mělo by to podle něj umožnit účast i menších 
firem a snížit celkové náklady. 

„Vláda by měla tendr zrušit a nevybrat vítě-
ze,“ říká i David Ondráčka, ředitel Transparen-
cy International. „Pak by měla vláda vybrat 
alternativní scénář, nejlépe provádět soutěže na 
jednotlivé lokality. Vláda by měla také na 
všech lokalitách provést podrobné ekologické a 
geologické rozbory, které jsou pro sanaci po-
třeba. To pomůže znovu identifikovat problé-
my a určit jejich reálnou cenu.“ 

 

Společná příloha časopisů  
Moderní obec a Odpady  

vyjde v číslech 10/2011 obou časopisů 
 

• Nová koncepce nakládání v městě  
• Aktualizovaná strategie SMO ČR k nakládání s odpady   
• Říčany letos získaly Křišťálovou popelnici 
• Spolupráce s hasiči v obcích při sběru elektroodpadu 
• Postoj obce k budování zařízení na zpracování odpadů   
• Obec chce zrušit platby za odpady   
• Ekonomika odpadového hospodaření v obcích  

 

Ukázkový výtisk zdarma na: 
www.odpady.ihned.cz 

 

Předplatné si zajistěte na adrese: 
http://economia.ihned.cz/predplatne  
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Zveřejněny nabídky v ekotendru. Co dál? 

Bioodpady v regionálních systémech  
Sedmý ročník mezinárodní konference Biologicky rozložitelné odpady s podtitulem „Jak zapojit 

bioodpady do systému nakládání s odpady v regionu“ se uskuteční ve dnech 21. až 23. září 2011 
v Náměšti nad Oslavou. Akce je součástí cyklu Odpadové dny 2011.  

Odborná veřejnost se seznámí s nejnovějšími poznatky při zpracování a využití biologicky roz-
ložitelných odpadů (BRO) se zaměřením na koncepci řešení v ČR, legislativu v ČR a EU, výzkum 
a vývoj nových technologií, monitoring jejich vlivu na životní prostředí, uplatnění nejlepších do-
stupných technik v praxi a ekonomiku při nakládání s BRO.  

Ve středu a čtvrtek (21. a 22. září) proběhnou  workshopy na aktuální témata, odborné přednášky 
a panelové diskuse. V pátek 23. září 2011 mají účastníci možnost zúčastnit se odborné exkurze 
včetně návštěvy II. Mezinárodního praktického dne technik pro zpracování bioodpadů v Salzburgu 
(Rakousko). Více informací a přihlášky na www.zeraagency.eu .   

Éra klasických žárovek zhasíná 
Éra klasických žárovek, na které byly zvyklé 

generace lidí, se v Evropské unii o významný 
krok přiblížila svému konci. Od 1. září už na 
trh v Česku i v dalších zemích EU nesmí být 
dodávány žárovky s příkonem 60 wattů a vyš-
ším. Příští rok se zákaz rozšíří i na ty s příko-
nem 40 a 25 wattů, čímž se odklon k úsporněj-
ším zařízením završí.  

MŽP musí počítat s nižšími příjmy z eurofondů 
Příjmy ministerstva životního prostředí bu-

dou příští rok nižší o 6,7 mld. Kč, a to přede-
vším kvůli krácení peněz z evropských fondů. 
Má jich být zhruba o polovinu méně než letos. 
Z celkových výdajů 10,2 mld. Kč bude pochá-
zet z fondů EU 6,8 miliardy, část financovaná 
ze státního rozpočtu má činit 3,35 mld. Kč.  
Ve srovnání s letošním rokem tak ministerstvo 
ze státního rozpočtu dostane o 212,8 mil. Kč 
méně.  

Říčany dobudují kanalizaci 
Říčany u Prahy chtějí v příštím roce dobu-

dovat kanalizační síť v centru města i někte-
rých okrajových částech. Přes rychlý stavební 
rozvoj zůstávají v centrální části Říčan nadále 
zastavěné lokality, v nichž jsou lidé odkázáni 
na vlastní jímky. Dostavba kanalizace pro 
zhruba 500 obyvatel bude stát 128 mil. Kč. 
Náklady by měla pokrýt dotace z Evropské 
unie. Radnice nyní vypsala výběrové řízení na 
dodavatele.  

Lomnice má kanalizaci i čističku  
Novou kanalizaci a moderní čistírnu odpad-

ních vod získala díky podpoře z Evropských 
fondů Lomnice nad Popelkou na Semilsku. Je-
jich vybudování přišlo na bezmála 280 mil. 
Kč. Evropská unie dala na projekt téměř  
142 mil. Kč, bezmála 70 milionů zaplatilo 
město a zbytek nákladů uhradilo vodohospo-
dářské sdružení.  

Horní Bříza odstraní ekologickou zátěž  
Horní Bříza na severu Plzeňska za 236 mil. 

Kč odstraní starou ekologickou zátěž. Jde  
o generátorovnu a skládku, kam se desítky let 
do roku 1971 vypouštěly fenoly a dehet. Tyto 
nebezpečné látky by mohly ohrozit rozsáhlá 
podzemní jezera. Sanace začne příští měsíc a 
potrvá nejdéle do března 2013.  

(Pokračování na stránce 2) 

http://www.odpady.ihned.cz
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Produkce odpadů klesla, komunálního přibyly 2 kg na hlavu 
Produkce odpadů v Česku loni meziročně klesla o 0,5 % na 24,1 milionu tun. Obce v roce 2010 

vytvořily 3,3 milionu tun odpadů, což činí 317 kg na jednoho obyvatele. Meziročně tak produkce 
komunálního odpadu narostla o 1 %, v přepočtu na hlavu to znamená navýšení o 2 kg. Vyplývá to  
z dat Českého statistického úřadu.  

Z dlouhodobého pohledu odpad lidé stále více třídí. Zatímco v roce 2002 činil oddělený sběr 
přibližně 6 % veškerého sebraného komunálního odpadu, v roce 2009 bylo vytříděno bezmála  
14 %. V absolutním vyjádření to znamená 44 kg 
na osobu. Loni už lidé vytřídili 16 % veškerého 
komunálního odpadu, tedy 50 kg. 

V porovnání s ostatními evropskými státy Češi 
stále produkují odpadu výrazně méně. Například  
v Německu, kde produkce komunálního odpadu 
klesá, připadá na jednoho obyvatele stále zhruba 
600 kg za rok. Zhruba stejně odpadu jako Češi 
produkují v přepočtu na obyvatele Poláci a Slová-
ci. Naopak Rakušané mají blíže k Němcům, a to i 
v trendu poklesu produkce mezi lety 2002 a 2009. 

Rozdíly v množství komunálního odpadu na 
obyvatele panují i mezi jednotlivými kraji České 
republiky. Nejvíc ho s 357 kg vyprodukují Středočeši a Pražané, nejméně s 239 kg obyvatelé Pl-
zeňského kraje. 

Na 90 % předloňského množství kleslo množství nebezpečného odpadu, celkem ho vzniklo na 
1,3 milionu tun. V souhrnné produkci odpadů tvořil 5,7 %. Podle statistiků souvisí pokles se struk-
turálními změnami v průmyslu. Stejně jako v roce 2009 vzniklo zhruba 85 % odpadů ve firmách, 
které jsou dlouhodobě hlavními producenty odpadů v zemi. Nejvíc, téměř polovinu, jich vyprodu-
kovalo stavebnictví. Míra využití odpadu stoupla meziročně takřka o pětinu, přibylo zejména od-
padu, který byl použit jako palivo, a to o třetinu. 

V kategorii odstraňování i loni převážily skládky, celkem na nich bylo uloženo 4,1 milionu tun 
odpadu, což je v porovnání s rokem 2009 o 2,4 % méně. Na skládkách ale skončil ještě další mili-
on tun odpadů v kategorii technologický materiál na zajištění skládky. Spalovny zlikvidovaly  
55 500 tisíc tun odpadu, což znamená meziroční pokles o čtvrtinu. Naopak o třetinu meziročně 
vzrostlo množství odpadů zpracovaných kompostováním, a to na 314 tisíc tun. O 30 % narostl také 
podíl zpracování elektroodpadů. 

Peníze z autovraků mohou směřovat do programu Zelená úsporám  
Do programu Zelená úsporám přibude asi 1,5 mld. Kč z fondu na ekologickou likvidaci autovra-

ků. Novelu zákona o odpadech, která to umožní, podepsal prezident Václav Klaus. Ministerstvo 
životního prostředí chce přesunem peněz řešit nedostatek financí v programu Zelená úsporám. Na 
účtu pro likvidaci autovraků bude koncem roku přibližně 1,5 mld. Kč. Na likvidaci vozidel se však 
loni vyčerpalo pouze 38 milionů, v příštích letech by to nemělo být více než 100 mil. Kč. Ekolo-
gické poplatky na likvidaci autovraků se v Česku platí od roku 2009. Vztahují se na auta, která 
neplní emisní normu Euro 3 a vyšší, a činí od 3000 do 10 tisíc Kč. Podle dřívějších údajů Sdružení 
automobilového průmyslu se to dotýká více než poloviny všech osobních aut v Česku, tedy přibliž-
ně 2,5 milionu vozů. Státní fond životního prostředí takto předloni vybral 670 mil. Kč, loni 606 
milionů. Dosud bylo možné peníze z autovraků podle zákona použít „na podporu sběru, zpracová-
ní, využití a odstranění vybraných autovraků“. Podle novely budou moci být využity i na likvidaci 
jednotlivých částí automobilů, které dosloužily.  

Nad Brněnskou přehradou se zlepší čištění   
V povodí nad Brněnskou přehradou by se 

mělo zkvalitnit čištění odpadních vod. Vever-
ská Bítýška ležící bezprostředně nad nádrží 
zahájí letos modernizaci čističky odpadních 
vod. Městys má aktuálně před podpisem 
smlouvy se zhotovitelem. Náklady na stavbu 
dosáhnou 67 mil. Kč bez DPH, Bítýška je 
uhradí z evropské dotace a půjčky.  

V Pátku odstraní staré zátěže  
V Pátku na Nymbursku chystají sanaci sta-

rých ekologických zátěží. Kontaminace vznik-
la ještě za minulého režimu a do budoucna by 
mohla ohrozit zdejší zdroje přírodních mine-
rálních vod. Sanační práce si vyžádají kolem 
11 mil. Kč, většinu by měla zaplatit Evropská 
unie. Na znečištění v areálu bývalého podniku 
Styl se přišlo v letech 2003 a 2005. Lokalita je 
zasažena chlorovanými uhlovodíky. Hlavním 
cílem navržených sanačních prací je odstranit 
ohnisko znečištění, které se nachází pod pod-
lahou skladové haly, a snížit koncentrace chlo-
rovaných uhlovodíků.  

EK schválila Brnu dotaci na kanalizaci 
Evropská komise schválila Brnu dotaci  

925 mil. Kč na rekonstrukci a dostavbu kana-
lizace ve čtyřech městských částech. Půjde 
celkem o 13 staveb, které vyjdou na víc než  
2 mld. Kč. Dokončeny by měly být do roku 
2013. Peníze jdou z unijního Fondu soudrž-
nosti.  

Ekofarem je přes 4000  
Počet ekologických zemědělců v Česku le-

tos v srpnu překročil hranici 4000, když podle 
pravidel ekologického zemědělství hospodaři-
lo 4022 farmářů. Na začátku roku jich bylo 
3517. Už loni se počet ekofarmářů zvýšil 
téměř o třetinu. Údaje zveřejnilo ministerstvo 
zemědělství. Plocha půdy obhospodařované 
podle pravidel ekologického zemědělství 
vzrostla ze 448 202 hektarů na začátku roku 
na 483 176 hektarů v závěru srpna. Podíl eko-
logického zemědělství na celkové výměře ze-
mědělské půdy se zvýšil z lednových 10,55 %
na 11,4 %.  

Newyourčané vybrali nejsmradlavější stanice 
Nejvíce zapáchající stanicí newyorského 

metra je zastávka na 138. ulici v Bronxu, tedy 
ve čtvrti, která nemá zrovna nejlepší pověst. 
Hned za ní se ale v průzkumu mezi cestujícími 
umístila jedna z největších křižovatek metra 
na Manhattanu pod noblesním náměstím He-
rald Square a slavným obchodním domem 
Macy's a pár kroků od Empire State Building 
či Madison Square Garden.  

„Stanici 138th Street-Grand Concourse lze 
charakterizovat jedním slovem: smrdutá,“ řekl 
pravidelný pasažér newyorského metra Pres-
ton Calder deníku AM New York, který o srp-
novém průzkumu informoval. „Všude je cítit 
zápach odpadků a moči,“ dodal.  

Newyorčané mohli po celý týden volit mezi 
nejvíce páchnoucími stanicemi metra pro-
střednictvím textových zpráv a na webových 
stránkách společnosti Transportation Alternati-
ves. Vítězná stanice získala 35 % hlasů. 

 Konference o sanačních technologiích 
V Třeboni (hotel Zlatá hvězda) proběhne 18. a 19. října 2011 čtvrtý ročník konference  Inovativ-

ní sanační technologie ve výzkumu a praxi IV. Akce je platformou pro prezentaci výzkumných a 
vývojových pracovišť, pro představení nových tváří působících v oboru a pro výměnu informací 
mezi akademickou a firemní sférou. Prezentovány budou výsledky výzkumu a vývoje, matematic-
kého modelování, laboratorního ověřování a pilotních pokusů a inovativních/integrovaných sanač-
ních metod. 

Programové bloky zahrnují témata: In-situ inovativní sanační technologie, ex-situ inovativní 
sanační technologie, pilotní ověření inovativních sanačních metod, matematické modelování, tech-
nologie ukládání vysoce toxických a radioaktivních odpadů a biotechnologie. Více informací  
a přihlášky na www.ekomonitor.cz . 

Další z možností, o které se uvažuje, je roz-
dělení zakázek do několika menších skupin,  
o které by se dále soutěžilo. To navrhuje napří-
klad premiér Nečas. I tato varianta však naráží 
na kritiku. U mnohých zakázek je totiž často 

záruka státu mnohem vyšší než reálné náklady 
na likvidaci škod. Při seskupení zakázek tak 
může hrozit vytvoření „výhodných balíků“,  
o něž se firmy poperou, a naopak balíků, které 
nikdo chtít nebude. 

Z d r o j :  H N  1 4 .  9 .  2 0 1 1  

(Pokračování ze stránky 1) 
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Vláda schválila uvolnění 250 mil. Kč na vodovody a kanalizace  
Vláda schválila požadavek ministerstva zeměděl-

ství, aby letos mohlo o 250 mil. Kč posílit finanční 
prostředky určené na výstavbu a obnovu infrastruktu-
ry vodovodů a kanalizací především v malých ob-
cích. V Česku podle údajů MZe stále ještě není 7,2 % 
obyvatel zásobováno pitnou vodou z vodovodu pro 
veřejnou potřebu.  

„MZe žádá vládu o souhlas s použitím finančních 
prostředků z nároků z nespotřebovaných výdajů ve 
výši 250 mil. Kč. Zvýšení je potřebné pro další roz-
voj vodohospodářské infrastruktury zejména v ma-
lých venkovských sídlech, kde je situace v některých 
oblastech ČR značně nepříznivá,“ uvedla mluvčí MZe Tereza Dvořáčková. Finanční podporu chce 
MZe směřovat do výstavby vodovodních řadů, vodojemů, čerpacích stanic, úpraven vod a dalších 
souvisejících objektů, které slouží k zásobování obyvatelstva pitnou vodou v obcích. „Domácnosti 
by se díky navýšení mohly napojit na vyhovující zdroje kvalitní pitné vody. Bylo by také zajištěno 
odkanalizování včetně odpovídajícího čištění odpadních vod,“ podotkla Dvořáčková.  

Praha bude téměř veškerý směsný komunální odpad spalovat  
Praha bude téměř veškerý směsný komunální odpad spalovat v Malešicích. Spalovna jej přemění 

na teplo a energii, které by měly stačit pro zásobování asi 20 tisíc pražských domácností. O záměru 
rady  informoval náměstek primátora Karel Březina (ČSSD). Radě má nyní předložit návrh dodat-
ku ke smlouvě s Pražskými službami, které s komunálním odpadem v hlavním městě nakládají.  

„V podstatě by měl být veškerý spalitelný směsný komunální odpad energeticky využit,“ pozna-
menal Březina. Město počítá, že Pražané letos vyprodukují 272 tisíc tun komunálního odpadu.  
Z toho by mělo být spáleno 255 tisíc tun, zbytek bude uskladněn na skládce. Dosud to bylo pouze 
210 tun. K rozhodnutí vedení města podle Březiny vedly dva důvody. Prvním je ekonomický, pro-
tože se zvýšily ceny za uskladnění na skládce v Ďáblicích. Pokud navíc bude město vozit do spa-
lovny veškerý odpad, získá také výhodnější cenu. Druhým důvodem je výroba energie a tepla. 
Pražské služby vloni dokončily za 1,1 mld. Kč výstavbu kogenerační jednotky v Malešicích, která 
je ročně schopna zpracovat asi 300 tisíc tun odpadu. „Získanou energii mohou Pražské služby díky 
kogenerační jednotce kdykoli umístit na trhu,“ dodal Březina. 

Fotovoltaika je na vzestupu  
Fotovoltaika není na vzestupu jen v České repub-

lice, ale i celosvětově. Podle zprávy unijního Spo-
lečného výzkumného střediska (JRC) je jedním  
z nejrychleji rostoucích odvětví na světě. Loni se 
jeho produkce více než zdvojnásobila a dosáhla 
23,5 gigawattu instalovaného výkonu. To je více 
než 500násobně víc než v roce 1990. K atraktivitě 
výroby elektřiny ze solární energie podle zprávy 
JRC přispívá životnost technologií, která činí 
nejméně 25 let, i růst cen elektřiny. Loni přibylo na světě velké množství solárních zařízení a insta-
lovaná kapacita se zvýšila o 17 až 19 gigawattů. Významnou měrou se na tom podílel růst v Evro-
pě, kde zařízení podle JRC na konci loňska produkovala přes 70 % elektřiny ze solární energie.  

V Česku podle výroční zprávy Energetického regulačního úřadu loni vzniklo přes 6000 solárních 
elektráren a jejich výkon vzrostl od začátku loňského roku o 1500 megawatt na 1958 MW. V dů-
sledku rozvoje solárních elektráren hrozilo letos výrazné zdražení elekt řiny, vláda proto přistoupila 
na sérii opatření, která růst cen omezila na průměrných zhruba 5 %. Jedno z těchto opatření tvoří 
také 26% daň za výrobu solární energie, kvůli níž se nyní desítky investorů chtějí se státem soudit.  

O rozvoji solární energetiky nyní uvažuje také například Řecko. Ve svém rozmáchlém plánu 
počítá mimo jiné s tím, že se do poloviny století stane předním výrobcem a vývozcem solární ener-
gie v Evropě. Těžce zadlužené Řecko na něj ale musí sehnat v zahraničí investice až 20 mld. eur 
(490 mld. Kč).  

Radní prodloužili termín na miliardový tendr na svoz odpadu  
Pražští radní se dohodli na prodloužení lhůty na podávání nabídek na miliardový tendr na svoz a 

další nakládání s komunálním odpadem. Obdrželi totiž námitky a žádosti o vysvětlení, podle nichž 
budou upraveny zadávací podmínky, řekl po jednání radních náměstek primátora Karel Březina 
(ČSSD). Zájemci se mohou do soutěže hlásit do konce října. Původní uzavírka přihlášek byla na-
plánována na 12. září.  

„Jedna z významných změn se týká upřesnění kritéria ekologičnosti vozidel, to znamená, jakým 
způsobem budou potenciální uchazeči prokazovat to, že mají ekologická vozidla,“ uvedl Březina. 
Normy musí vozidla na území metropole splnit od roku 2013. Tendr na svoz odpadu, jehož hodno-
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(Pokračování na stránce 4) 

Český trh s biopotravinami vzrostl na 2 mld. Kč 
Tuzemský trh s biopotravinami loni po před-

chozí stagnaci vykázal růst, když útraty čes-
kých spotřebitelů za produkty ekologického 
zemědělství podle prvních odhadů vzrostly  
z 1,77 mld. Kč v roce 2009 na zhruba 2 mld. 
Kč.  

Solární elektrárny na Slovensku nevyrábějí  
očekávaný objem energie 

Solární elektrárny na Slovensku nevyrábějí 
očekávané množství elektrické energie, což by 
mohlo zlevnit cenu elektřiny pro spotřebitele. 
Oznámil to Úřad pro regulaci síťových odvět-
ví, který zatím kontroloval více než čtyři stov-
ky fotovoltaických elektráren. Jejich rozmach 
přitom největší měrou přispěl k letošnímu 5% 
zdražení elektřiny pro domácnosti v zemi. 
Provozovatelé řady zařízení však kvůli očeká-
vanému nároku na štědré výkupní ceny podle 
úřadu porušili zákon, pochybení bude řešit ta-
ké prokuratura. 

Volvo Car a Siemens budou spolupracovat  
při vývoji elektromobilů 

Švédský výrobce osobních vozů Volvo Car 
Corporation se dohodl s německým průmyslo-
vým koncernem Siemens na spolupráci při vý-
voji elektromobilů. Siemens by měl v rámci 
dohody vyrábět motory pro elektromobily 
Volvo C30. Dohoda o spolupráci zahrnuje vý-
voj pohonných systémů i dobíjecích technolo-
gií pro elektromobily.  

První elektromobily, které vzejdou z této 
spolupráce, by měly být testovány již koncem 
letošního roku. 

Ke spalovně u Plzně se mohou vyjádřit lidé  
i úřady 

Až do konce září se mohou lidé, úřady a ob-
ce vyjádřit k záměru Plzeňské teplárenské, 
která chce do roku 2015 postavit v Chotíkově 
u Plzně spalovnu komunálního odpadu za 
zhruba 2,5 mld. Kč. Dokumentaci, která hod-
notí případné dopady stavby na životní pro-
středí, zveřejnil 30. srpna krajský odbor život-
ního prostředí na webových stránkách.  

Budvar nabízel na letních festivalech  
ekologické kelímky 

Budějovický Budvar začal jako jeden z prv-
ních pivovarů v tuzemsku podávat své nápoje 
na letních festivalech v ekologických a vrat-
ných kelímcích. Ty jsou vyrobeny z polypro-
pylenu a Budvar do nich točil nápoje napří-
klad během letošního mezinárodního filmové-
ho festivalu v Karlových Varech, řekl mluvčí 
pivovaru Petr Samec. Plast, z něhož se kelím-
ky vyrábějí, je podle Samce odolný a snadno 
recyklovatelný. „Oslovili jsme tím především 
ekologicky smýšlející lidi,“ řekl mluvčí.  

Podobné ekologické opatření se objevilo ne-
dávno také například na mistrovství světa ve 
fotbale žen v Německu. Pivo, bez něhož si 
většina Němců nedokáže sledování fotbalu 
představit, stejně jako ostatní nápoje se tam 
čepovaly jen do vratných kelímků.  

(Pokračování na stránce 4) 



Na hudebních festivalech v tuzemsku větši-
nou lidé dostávali kelímky proti dvacetikoru-
nové záloze. Ta se jim vrátila v momentě, kdy 
kelímek zase odevzdali. Během mezinárodní-
ho filmového festivalu v Karlových Varech si 
zase návštěvníci zakoupili svůj vlastní recy-
klovatelný kelímek za 40 Kč.  

„Obdrželi pak do něj náš nápoj se slevou a 
po skončení festivalu si mohli kelímek nechat 
jako suvenýr,“ řekl Samec. 

V Zásmukách chystají sanaci bývalé skládky  
V Zásmukách na Kolínsku chtějí odstranit 

staré ekologické zátěže v lokalitě bývalé 
skládky Vlčí důl. Náklady na sanaci celého 
území si vyžádají 50 až 100 mil. Kč. Město se 
prostředky pokusí získat z Evropské unie.  

Město bude muset nejdříve vypracovat ana-
lýzu rizik, studii proveditelnosti a projekt sa-
nace, což si dohromady vyžádá asi 1,4 mil. 
Kč. Prostředky na přípravné práce i vlastní sa-
naci chce čerpat z Operačního programu Ži-
votní prostředí. Evropská unie však pokryje 
jen 90 % těchto nákladů. Proto město požáda-
lo Středočeský kraj o příspěvek na zbývajících 
10 % z krajského havarijního fondu. 

Na říjnový Ekofilm je přihlášeno na 200 snímků 
Na 37. ročník Mezinárodního filmového fes-

tivalu o životním prostředí, přírodním a kul-
turním dědictví Ekofilm je přihlášeno na 200 
snímků. Posoudí je sedmičlenná porota, v níž 
zasednou publicisté, producenti, ekologové, 
režiséři i filmoví vědci z Česka, Nového 
Zélandu, Německa, Slovenska a USA, infor-
moval mluvčí festivalu Pavel Sladký.  

Přehlídka se bude konat od 3. do 9. října 
opět v Českých Budějovicích, v Českém 
Krumlově a v Třeboni. Hlavním tématem  
37. ročníku Ekofilmu jsou lesy ve všech podo-
bách. Jeho symbolem je rašící borovice. Mi-
nisterstvo životního prostředí, jež ho v červnu 
vyhlásilo, ho podpoří šesti miliony korun.  

Pořadatelé snímky rozdělí do soutěžní sek-
ce, informativní sekce a sekce filmů na přání, 
které budou k dispozici divákům ve festivalo-
vém centru na vyžádání. 

Mezinárodní i česká studentská porota vybe-
rou nejlepší filmy a udělí celkem 12 cen.  

(Pokračování ze stránky 3) 
ta je 13,2 mld. Kč bez DPH, vyhlásilo město na začátku července. Vítěz se by měl starat o veškerý 
komunální odpad na území hlavního města od roku 2012 do konce roku 2021.  

V současnosti sváží komunální odpad v Praze především společnost Pražské služby, která provo-
zuje rovněž spalovnu v Malešicích a několik sběrných dvorů. Současná smlouva končí v prosinci. 
Firma, v které metropole drží téměř 77 % akcií, zároveň pro Prahu zajišťuje letní a zimní úklid 
ulic. Za tuto osmiletou zakázku jí magistrát zaplatí téměř 9 mld. Kč. Předpokládá se, že Pražské 
služby budou favoritem i v tomto tendru.  

Praha výběrové řízení připravuje už od začátku letošního roku. Tendr měl být podle původních 
předpokladů zveřejněn už v květnu, materiál se zadávacími podmínkami pro uchazeče byl ale ně-
kolikrát stažen z jednání rady a vrácen k dopracování. 

Do kampaně za třídění odpadu se zapojili herci a režiséři  
Čeští herci a režiséři se zapojili do 

nového projektu, který propaguje třídění 
a recyklaci odpadů. Několik filmových 
epizod stylizovaných jako western, akční 
kung-fu snímek, komedie, gangsterka i 
film noir mohou lidé zhlédnout na 
www.samosebou.cz ; na podzim se objeví 
také v některých kinech, informovala 
mluvčí projektu Lenka Vozková.  

Jako první byla zveřejněna westernová 
epizoda Jeden statečný režiséra Jana 
Těšitele. Kladného hrdinu, osamělého 
kovboje třídícího na Divokém západě 
odpad, si zahrál Tomáš Měcháček známý z filmu Protektor. Jedním z trojice jeho protivníků je 
Ondřej Malý, držitel Českého lva za hlavní roli ve filmu Radima Špačka Pouta.  

Ani Špaček v seznamu zapojených tvůrců nechybí, stejně jako jeden z tvůrců televizních seriálů 
Letiště a Ordinace v růžové zahradě Petr Zahrádka. V dalších epizodách se představí například 
herci Robert Nebřenský, Jana Stryková, Jiří Ornest či Norbert Lichý.  

„Touto kampaní chceme poděkovat lidem, kteří třídí, a dále bychom je chtěli povzbudit, aby  
v třídění pokračovali a nepodlehli nepravdivým mýtům,“ uvedla Šárka Nováková z neziskové 
společnosti Eko-Kom, která třídění odpadu propaguje. Odpůrci třídění podle ní argumentují napří-
klad tím, že se roztříděný odpad stejně sesype na jednu hromadu, že není dostatek kontejnerů nebo 
že jde o pouhý módní výstřelek.  

Pražskou čistírnu přestaví sdružení firem nazvané ÚČOV Praha 
Ústřední pražskou čistírnu odpadních vod přestaví za 6,22 mld. 

Kč sdružení firem nazvané ÚČOV Praha, v němž jsou společnos-
ti SMP CZ, Hochtief CZ, Degremont a WTE Wassertechnik. 
Vítěze tendru, který od počátku provází kritika, potvrdili radní 
hlavního města. Sdružení nabídlo nejnižší cenu a podle dřívějšího 
vyjádření zástupců města byla nabídka nejvýhodnější i v ostat-
ních parametrech. Do tendru se přihlásili tři uchazeči, kromě 
vítěze o zakázku usilovala také společnost OHL ŽS a konsorcium 
firem Strabag a Hídépítö. Konsorcium firem Strabag a Hídépítö 
nabídlo cenu 6,45 mld. Kč bez daně a OHL ŽS pak 6,75 mld. Kč 
bez DPH. Praha chce na přestavbu získat peníze z evropských 
fondů, žádost o dotaci odeslala do Bruselu podle pražského pri-
mátora Bohuslava Svobody (ODS) před několika týdny. O mož-
ném přidělení peněz by se mělo rozhodnout do konce roku. Bez 
evropské dotace by zřejmě nemělo město na výstavbu peníze. Do 
smlouvy s vítězem chce proto zakotvit, že bude moci od zakázky 
v případě nezískání dotace odstoupit. „Pokud prostředky z EU 
nebudou, budeme muset tlačit na stát, aby se na akci podílel. Nesplnění závazku na čistotu odpad-
ních vod bude pokutováno, a ta pokuta jde vůči státu, ne za městem,“ řekl novinářům v pondělí po 
jednání finančního výboru primátor. 

Tendr provází od počátku kritika. Původní výběrové řízení bylo napadáno kvůli náročným pod-
mínkám pro uchazeče, podle opozičních zastupitelů mělo velký korupční potenciál. Vedení Prahy 
proto rozhodlo, že tyto podmínky přepracuje. Zřídilo pro tyto účely komisi, které předsedal primá-
tor Svoboda a byli v ní představitelé všech stran v pražském zastupitelstvu i odborníci. 

Pochybnosti o zakázce na dostavbu čističky se objevily v souvislosti s kauzou údajné snahy ma-
nipulovat zakázky ve Státním fondu životního prostředí (SFŽP). 

(Pokračování ze stránky 3) 
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Oprava 
V čísle 7-8 časopisu Odpady vyšel na straně 

11 článek „Nový zákon o odpadech: Minister-
stvo vyzývá ke spolupráci“. V textu jsou ne-
přesně a bez autorizace citovány výroky Ing. 
Ivo Hlaváče, náměstka ministra životního 
prostředí.  

Správné znění textu naleznete na stránkách 
našeho časopisu www.odpady.ihned.cz . 

Ing. Hlaváčovi i čtenářům se za tento omyl 
omlouváme. 
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